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 :ملخص 

       تعتبر المنظمات الدولٌة غٌر الحكومٌة آلٌة من آلٌات حماٌة حقوق الإنسان من الانتهاكات، وتعد 

منظمة العفو الدولٌة من بٌن المنظمات الدولٌة غٌر الحكومٌة التً كان لها دورا هاما فً هذا المجال 

حٌث تقوم هذه المنظمة بحماٌة والدفاع عن حقوق الإنسان فً مختلف دول العالم، كما فعلت فً العراق 

الذي ٌعانً من تجاوزات خطٌرة لحقوق الإنسان مست مختلف فئات المجتمع العراقً، وعلٌه ركزت 

منظمة العفو الدولٌة مجهوداتها ونشاطاتها لحماٌة حقوق الإنسان على مستوى العراق معتمدة فً ذلك 

على آلٌاتها الفعالة فً فضح هذه الانتهاكات، ونشرها على شكل تقارٌر وجمع المعلومات حول حالة 

حقوق المواطنٌن العراقٌٌن، والعمل على حماٌتها والحفاظ علٌها حسب ما جاءت به الاتفاقٌات الدولٌة 

المعترف بها، كما عملت على حشد الرأي العام والإعلام من أجل التنبٌه و التندٌد بالانتهاكات الجمة من 

قبل أطراف القتال، كما عملت منظمة العفو الدولٌة التركٌز على مدى تطبٌق القانون الدولً لحقوق 

 .الإنسان والقانون الدولً الإنسانً فً العراق لوضع حد لهذه التجاوزات والانتهاكات

 

  :الكلمات المفتاحية 

الاتفاقٌات الدولٌة  - العراق  - منظمة العفو الدولٌة- حقوق الإنسان -المنظمات الدولٌة غٌر الحكومٌة 

 .الانتهاكات 

 

    Summary     

   The Nongovernmental Organizations (NGO’s) are considered as one of the mechanisms that 

protect human rights from violations, and the Amnesty International (AI) is seen of the 

NGO’s that has an important role in this field.  Amnesty International protects and defends 

human rights in several countries, like it did in Iraq which witnessed serious human rights 

abuses to different categories of the Iraqi society. Therefore, the Amnesty International 

focused its effort and activities to protect human rights in Iraq depending on its effective 

mechanisms to expose these violations, spreading them as reports and collecting information 

in the condition of the Iraqi civilians’ rights. It works on protecting and preserving them 

according to the International Agreements. Al also worked on gathering the public opinion 

and the media for alarm and denunciation of the massive violations by the fighting parties. 

The Amnesty International concentrated on how much are the International Human Rights 

Law and the  International Humanitarian Law applied in Iraq to put an end to these violations 

and abuses.  
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